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Ο «Καρχαρίας» του ΠΑΣΟΚ
Η τηλεοπτική κάλυψη της πρωθυπουργικής παρουσίας στη ΔΕΘ είναι επιπέδου βραβείων Όσκαρ. Εξ ου και δεν μένουν πολλά να προσθέσει κανείς για το τριήμερο του Κώστα και της 
Δάφνης Σημίτη στον Θερμαϊκό. Επισημαίνω απλώς ότι, το βράδυ της Παρασκευής, υπήρξε ιδιωτικό πρωθυπουργικό δείπνο στο «Μακεδονία Παλάς», που έχει και ωραία θέα της Θεσσαλονίκης.
ΤΟ Σάββατο το βράδυ, μετά την οικονομική ομιλία, ο Πρωθυπουργός πέρασε κάποια στιγμή και από το «Shark». Τι είναι το «Shark» -  ελληνιστί «Καρχαρίας»; Είναι «εστιατόριο-μπαρ-ντισκο- τέκ», στην αρχή της οδού Σοφούλη, στα όρια του Δήμου Καλαμαριάς. Πρόκειται για κοσμικό στέκι, με εξαίσια οπτική του Θερμαϊκού, στο οποίο συνυπάρχει, μου λένε, η «χρυσή νεολαία» της Θεσσαλονίκης με «πρόσωπα κάποιας ηλικίας». Δεν ξέρω τι ήπιε ο «Καρχαρίας» του ΠΑΣΟΚ-  παρ' ότι αμφιβάλλω αν έσπασε τη γνωστή παράδοση της πορτοκαλάδας, που είχε εγκαινιάσει προ ετών σε ανάλογη νυχτερινή έξοδο στα Λαδάδικα.
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Του Δημτίτρη Χαντζότιουλου

ΙΚΑΝΟΠΟΙΗΣΗ για το τριήμερο της ΔΕΘ 
υπάρχει στην κυβέρνηση. Από πλευράς 
ΠΑΣΟΚ, είχε ανέβει από δεκαημέρου 
στον Θερμαϊκό για τα οργανωτικά ο 
Πέτρος Λάμπρου, επικουροόμενος από 
το στέλεχος του Οργανωτικού Γ. Τσολιά.

ΠΑ να μην κατηγορηθώ για ελαφρότητα, προσθέτω ότι, στο πλαίσιο του τριημέρου, η Δάφνη Σημίτη επισκέφθηκε στα σπίτια τους, στις εργατικές κατοικίες της Καλαμαριάς, τον Βύρωνα Καλαμάκη και τη σύζυγό του Στέλλα, ένα μεγάλης ηλικίας ζευγάρι, με σοβαρά προβλήματα υγείας, που υποστηρίζεται από το πρόγραμμα «Βοήθεια στο Σπίτι». Το πρόγραμμα, που χρηματοδοτείται από το υπουργείο Υγείας, άρχισε να υλοποιείται προ εξαετίας από τον Δήμο Καλαμαριάς και σήμερα περιλαμβάνει 450 ηλικιωμένους ασθενείς, οι οποίοι αδυνατούν να μετακινηθούν. Η κυρία Σημίτη συνομίλησε και με την 76χρονη γειτόνισ- σα του ζεύγους Καλαμάκη, Θεοδώρα Φιλίπ
που.

Μ ε πλωτό μέσοΜΟΥ αναφέρουν δύο«αξιοσημείωτα» θετικάπεριστατικά από το τριήμερο του Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ. Το ένα αφορά την παρουσία του Αρχιεπισκόπου στην ομιλία της Παρασκευής. Ο κ. 
Χριστόδουλος κάθησε στην πρώτη σειρά δίπλα στον 
Απόστολο Κακλαμάνη, ο οποίος βρισκόταν πλάι στη 
Δάφνη Σημίτη. Η χειραψία του Αρχιεπισκόπου με τον Κώστα 
Σημίτη ήταν, μου λένε με νόημα, «εγκάρδια».

ΠΟΛΥ καλό κλίμα βρήκε ο Πρωθυπουργός και στη συνάντηση με κομματικά στελέχη του ΠΑΣΟΚ από τη Θεσσαλονίκη και τη Βόρειο Ελλάδα. Η συνάντηση έγινε το Σάββατο το μεσημέρι σε χώρο των αποθηκών του Λιμανιού και περιελάμβανε γεύμα. Ο Σημίτης πήγε εκεί από το «Μακεδονία Παλάς» με πλωτό μέσο!
Ο λαϊκός βάρδος

I ΤΟ ωραιότερο πρωινό στιγμιότυπο διαδραματίσθηκε στο περίπτερο της ΕΛΒΟ, παρουσία πάσης φύσεως επισήμων. Είχαν μιλήσει όσοι ήταν να μιλήσουν και ήρθε η σειρά του Γιάννου. Ωστόσο, ο υπουργός Άμυνας είναι ψηλός, το μικρόφωνο είχε μείνει χαμηλά και η ομιλία του δεν ακουγόταν, με αποτέλεσμα διαμαρτυρίες από το κοινό. Τότε πετάχθηκε ως αίλουρος ο νομάρχης Θεσσαλονίκης Παναγιώτης 
Ψωμιάδης και σήκωσε το μικρόφωνο. «Νομάρχη μου, σε ευχαριστώ, άλλωστε εσύ

I Παρά το φορτωμένο πρόγραμμα, ο Πρωθυπουργός πήρε μια σύντομη 
γεύση πορτοκαλάδας από τη νυχτερινή ζωή της Θεσσαλονίκης

ξέρεις από τέτοια...» είπε -  στο περίπου -  ο Γιάννος, υπαινισσόμενος τις επιδόσεις του Ψωμιάδη ως «λαϊκού βάρδου».
Θέμα συζήτησης
ΠΟΙΟ ήταν το βασικό θέμα συζήτησης στο τραπέζι του Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ το Σάββατο το βράδυ; Ο Κώστας Σημίτης, που είχε στην παρέα του Γιώργο Παπανδρέου, 
Νίκο Χριστοδουλάκη, Γιάννο, Καστανίδη και άλλους, κουβέντιασε μαζί τους το θέμα της παραίτησης του Παλαιστινίου Πρωθυπουργού 
Αμπάς και τις συνέπειές της για την κατάσταση στη Μέση Ανατολή. Καλά τα εσωτερικά, αλλά μη χάνουμε και τη διεθνή μας προοπτική.
Η  ουρά...
Κ ' . . 1 ΤΙΝΟΣ ιδέα είναι να αντιδρά ως« I  αυτόματον ο Καραμανλής σε 1 ^  | κάθε δράση του Σημίτη; Δεν είναι1 %  -·ί| μόνο οι ταυτόχρονες ομιλίες ■ (Πανελλήνιος-Χίλτον και ΔΕΘ-Χαλκίδα). Τόσο την περασμένη Τρίτη όσο και χθες, ο αρχηγός της Ν.Δ. ήταν κυριολεκτικά «στημένος» στη Ρηγίλλης, περιμένοντας να τελειώσει, αντιστοίχως, η Κυβερνητική Επιτροπή και η συνέντευξη Τύπου του Πρωθυπουργού για να κάνει δηλώσεις στις κάμερες. Η φιλοσοφία, φαντάζομαι, είναι να υπάρχει συμμετρία εμφανίσεων, άρα και εικόνας, μεταξύ των δύο. Τώρα αν αυτό ανεβάζει τον Καραμανλή στο επίπεδο του Σημίτη ή τον κάνει «ουρά» του Πρωθυπουργού, δεν ξέρω... Ακούω, πάντως, ότι η πολιτική αυτή στρατηγική παραπέμπει στο στυλ του Γ. Φλέσσα της Ονϊίαβ, ο οποίος επικουρεί επικοινωνιακά τον Πολιτικό _  Σχεδίασμά της Ν.Δ..

[ Κοσμικά ]
Ιλουστρασιόν
ΕΠΙΤΕΛΟΥΣ κατάλαβα 
γιατί ο Κωνσταντίνος επι
μένει να αρνείται να δη
λώσει ονοματεπώνυμο 
και να βγάλει ελληνικό 
διαβατήριο, παρά τη σχε
τική απόφαση του Ευρω
παϊκού Δικαστηρίου. Αν 
είχε πολιτογραφηθεί ως 
Γλύξμπουργκ ή Ντεγκρέ- 
τσια, πώς θα έβρισκαν τα 
τέκνα του θέση στο ιλου- 
στρασιόν αφιέρωμα του 
περιοδικού «Βάνιτι Φέαρ» 
για τους μοναρχικούς οί
κους της Ευρώπης; Βε
βαίως, οι Αμερικανοί εί
ναι σοβαροί άνθρωποι.
Εξ ου και στο μεγάλο φω
τογραφικό αφιέρωμα κα
τέταξαν τον Παύλο και τη 
Μαρί Σαντάλ -  προφανώς 
ο πάτερ φαμίλιας Ντε- 
γκρέτσια και η Άννα Μα
ρία θυσιάστηκαν υπέρ 
του πρωτοτόκου -  οτους 
«διαδόχους άνευ θρό
νου» μαζί με τον πρίγκιπα 
Λέκα της Αλβανίας, του ε
κλεκτού οίκου Ζώγου, 
που ποζάρει ως μπασκε
τμπολίστας παρέα με τον 
σκύλο του, καθώς και 
διάφορους άλλους Βαλ- 
κάνιους.

Γενικώς...
ΠΑΥΛΟΣ και Μαρί Σαντάλ 
αναφέρονται ως «της Ελ
λάδος». Τώρα ποιας Ελ
λάδος, είναι ένα ερώτη
μα. Φαίνεται όμως πως α
κόμη και ο πλαστός αυ
τός προσδιορισμός εξα
σφαλίζει μια θέση στην 
κοσμική κοινωνία του 
Λονδίνου, όπου αναφέρε- 
ται ότι διατηρεί κατοικία 
το ζεύγος. Σε άλλο τμήμα 
του αφιερώματος, με τον 
γραφικό τίτλο «Πρίγκιπες 
και πριγκίπισσες γενι
κώς», βρίσκεται και ο 
δεύτερος υιός, ο Νικόλα
ος, επίσης «της Ελλά
δος». Το γεγονός ότι στην 
πραγματική Ελλάδα δεν 
αναγνωρίζονται τίτλοι ευ
γένειας, μάλλον δεν θα ε
μποδίσει κάποια εύπορη 
νύφη -  η Μαρί Σαντάλ εί
ναι κόρη μεγιστάνα των 
νπούτι φρι -  να πλαισιώ
σει τη ζωή και του δευτε
ρότοκου των Ντεγκρέ- 
τσια, που αναφέρεται ότι 
έχει ως επάγγελμα το να 
είναι «βοηθός του πατέρα 
του».

ιηΗαοροΙώΙωβ @ dolnet.gr
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[ ΠΡΟΒΟΛΕΙΣ ]

Αποτίμηση 
της γνωριμίας
Η ΩΡΑ της αποτίμησης. Τι έβγαλε 
αυτή η εξάμηνη αποδεικτική 
διαδικασία στη δίκη τής 17Ν;
Εκτός από μια καλή γνωριμία με 
τους κατηγορουμένους, τίποτε 
άλλο. Τους λόγους που τους 
ώθησαν στην εγκληματική (πολιτική 
ή όχι) δραστηριότητα τούς ξέραμε. 
Τα θύματα ήταν καταγεγραμμένα.
Οι ληστείες επίσης. Καθώς και η 
λεία τους. Πού πήγαν τα χρήματα 
δεν γνωρίζαμε και δεν

κατορθώσαμε 
να το πληροφο- 
ρηθούμε. 
Επισήμως 
τουλάχιστον. 
Ακόμη και οι 
εικασίες για την 
κατάληξη των 
χρημάτων 
καλύπτουν ένα 
μικρό μέρος του 

ποσού. Αν το σύνολο της λείας των 
ληστειών αγγίζει τα 700 
εκατομμύρια δραχμές και 
αφαιρέσουμε -  κατά προσέγγιση -  
τα έξοδα της οργάνωσης και τις 
επενδύσεις ορισμένων σε ακίνητα, 
το υπόλοιπο δεν πρέπει να είναι 
ευκαταφρόνητο. Πού βρίσκεται 
όμως; Το δικαστήριο δεν επέμεινε 
ιδιαίτερα. Άλλωστε ούτε το 
κατηγορητήριο περιείχε το αδίκημα 
της νομιμοποίησης εσόδων από 
παράνομη δραστηριότητα, ούτε τα 
θύματα των ληστειών -  οι τράπεζες 
δηλαδή -  επέδειξαν το παραμικρό 
ενδιαφέρον. Εκτός από τα 
Ελληνικά Ταχυδρομεία που 
δήλωσαν παράσταση πολιτικής 
αγωγής και εκπροσωπήθηκαν 
ανελλιπώς κατά τη διάρκεια της 
διαδικασίας από μαχητικότατο 
δικηγόρο, όλα τα πιστωτικά 
ιδρύματα που ληστεύθηκαν από τη 
17Ν απαξίωσαν να εμπλακούν στη 
δικαστική διαμάχη. Το μόνο 
σκοτεινό σημείο που 
παρεμπιπτόντως φωτίστηκε -  
χωρίς ωστόσο να αποδοθούν 
ευθύνες, καθώς το συγκεκριμένο 
δικαστήριο δεν ήταν αρμόδιο -  
ήταν το «φιάσκο» της Ριανκούρ. 
Χαρακτηρισμός λίαν επιεικής για το 
περιστατικό τής 27ης Μαρτίου 
1992. Οι υπεύθυνοι της... 
αποτυχημένης εκείνης 
επιχείρησης, ξέροντας τι τους 
περιμένει, κατέβαλαν κάθε 
προσπάθεια να αποφύγουν την 
εμφάνισή τους στο δικαστήριο. 
Τελικά προσήχθησαν βιαίως. Και 
από το βήμα τού μάρτυρα (σ.σ.: Ο 
κ. Μαργαρίτης δεν είχε δικαίωμα 
να απαγγείλει κατηγορίες, αν και 
πολύ θα το ήθελε) μάς έλυσαν όλες 
τις απορίες. Έτσι, για την Ιστορία. 
Στην οποία η δίκη τής 17Ν θα 
καταγραφεί. Εκπλήξεις δεν μας 
επιφύλαξε. Γκρέμισε είδωλα και 
δεν είναι λίγο...

Της
Σ ίλας
Α λεξ ίο υ

U j t M m ù t )

Επιστροφή στον 
δρόμο του Ο Η Ε
Ο ΓΕΝΙΚΟΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ του ΟΗΕ είναι υπερβολικά διπλωμάτης για να εκδηλώσει δημοσίως τα συναισθήματά του. Εάν όμως το θέμα δεν ήταν τόσο σοβαρό, εάν δεν επρόκειτο για το μέλλον μιας χώρας, του Ιράκ, ο Κόφι Ανάν θα έμπαινε στον πειρασμό να δείξει ένα ίχνος ικανοποίησης. Διότι η επιστροφή των ΗΠΑ ενώπιον του Συμβουλίου Ασφαλείας ισοδυναμεί με αναγνώριση εκείνου που η κυβέρνηση Μπους απέρριπτε κατηγορηματικά: αναγνώριση της υπεροχής του ΟΗΕ στον ρόλο της ενσάρκωσης της διεθνούς νομιμότητας. Υπό την πίεση του χάους στο Ιράκ, η αμερικανική κυβέρνηση κάνει αυτό που είχε ορκιστεί να μην κάνει: παρουσιάζει ένα σχέδιο απόφασης, το οποίο έχει σκοπό να προάγει τον πολιτικό ρόλο του ΟΗΕ στη Βαγδάτη. Η συντριπτική πλειονότητα των κρατών αναγνωρίζει τον ΟΗΕ -  όχι διότι αποτελεί υπόδειγμα, αλλά γιατί αποτελεί συνεκτικό δεσμό όλων -  ως τη μοναδική πηγή διεθνούς νομιμότητας. Ο Μπους είναι εφεξής υποχρεωμένος να το παραδεχθεί.

[ΤΡΙΤΗ ΑΠΟΨΗ ]

Εγκαίνια και υπανάπτυξη
Η Θεσσαλονίκη αποτελεί ένα στρεβλό μοντέλο οικονομικής ανάπτυξης

Π ριν από 25 χρόνια ο Α. Παπανδρέου διατύπωνε την άποψη ότι οι περιφερειακές χώρες του καπιταλισμού εκκολάπτουν τις λεγάμενες «εσωτερικές αποικίες». Μ ε αυτό τον τρόπο ο ευφυής ιστορικός ηγέτης του ΠΑΣΟΚ σκιαγραφούσε ανάγλυφα το δραματικό πρόβλημα της Θ εσσαλονίκης. Έ να πολιτικό πρόβλημα που έρχεται -  περιστασιακά -  στην επιφάνεια  κάθε χρ ό νο, εν όψ ει απλώς των ε γκαινίων της Διεθνούς Έκθεσης.Τι εννοώ; Ίσω ς η Θεσσαλονίκη να μη συνιστά ακριβώς σήμε-
»

' ρα μια «εσωτερική αποι- Μ ) κία», αλλά σίγουρα αποτελεί το υπανάπτυκτο τμήμα ενός στρεβλού μοντέλου οικονομικής ανάπτυξης (που στηρίζεται κυριαρχικά σε ένα υπερτροφικό κέντρο). Επ ο μ έ ν ω ς , η π ο λ ιτ ικ ή  — συζήτηση που περιορίζεται αποκλειστικά στο έργο του Μετρό είναι εντελώ ς παραπλανητική, γιατί αποκρύπτει σκόπιμα το συνολικό πρόβλημα της δομικής υπανάπτυξης αυτής της πόλης.Υπ’ αυτήν την έννοια το κρίσιμο ερώτημα είναι το εξής: Τα κατασκευαστικά (ή αθλητικά) έργα που γίνονται σήμερα στην συμπρωτεύουσα ανατρέπουν το δομικό πρότυπο της «καχεκτικής ανάπτυξης» της Θεσσαλονίκης; Η απάντηση είναι σαφώς όχι. Γιατί;Γιατί, κατ’ αρχήν σε κυβερνητικό επίπεδο υπάρχει μια μηδαμινή διάχυση πολιτικής εξουσίας. Ό λα τα υπουργεία (κι όλες οι κυβερνητικές υπηρεσίες) βρίσκονται αλλού. Έτσι, ο πολίτης αυτής της πόλης βιώ- νει ανησυχητικά την αντίληψη που εκθέτει ο Α. Giddens (Ο κόσμος των ραγδαίων

Του
Γ ρηγόρη 
Καλφέλπ

αλλαγών, 2002). Δηλαδή, βιώνει έντονα την ανάγκη «εκδημοκρατισμού της δημοκρατίας», γιατί νιώθει ότι δεν συμμετέχει καθόλου στην λήψη των κρίσιμων αποφάσεων που τον αφορούν.Μ έσα σ ’ αυτό το πλαίσιο ανάλυσης θα πρέπει να συμφωνήσουμε κατ’ αρχήν, ότι ορθά εντάχθηκε το έργο του Μετρό στο δημόσιο προϋπολογισμό. Όμως, τα αγωνιώδη ερωτήματα είναι άλλα: Γιατί τόσα χρόνια δεν μπορούσε να διαγνωσθεί έγκαιρα ότι η προηγούμενη σύμβαση οδηγούσε σε ποικίλα αδιέξοδα; Γιατί κάθε χρόνο εξαγ-
Η ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΑΠΟΥΣΙΑ
Αποκεντρωμένου μοντέλου 
κυβερνητικής εξουσίας εμποδίζει 
την ανάπτυξη της πόλης

γέλλονται κρίσιμα έργα που ποτέ δεν πραγματοποιούνται (υποθαλάσσια αρτηρία κ.λπ.); Γιατί οι επαγγελματίες της πολιτικής ε φαρμόζουν με συνέπεια αυτό που αναφέρει σκωπτικά ο Π. Μπουρντιέ (και εμπαίζουν τους Θεσσαλονικείς); Δηλαδή θεωρούν ότι ένα μέτρο έχει αξία μόνο αν μπορεί να εξαγγελθεί; Και θεωρείται λήξαν από τη στιγμή της κοινοποίησής του;
Η ιδεολογική απάντηση σε αυτά τα ερωτήματα είναι μόνο μια: Η  π α ντελής απουσία ενός αποκεντρωμένου μοντέλου κυβερνητικής εξουσίας εμποδίζει ολοκληρωτικά τη σχεδιασμένη ενασχόληση με τα βασικά προβλήματα της Θ εσσαλονίκης. Μάλιστα, η ανάληψη των Ολυμπιακώ ν Αγώνων -  που είναι πράγματι εθνική υπόθεση -  φοβάμαι ότι θα διογκώσει τις απαράδεκτες ανισότητες ανά

μεσα στο κέντρο και την περιφέρεια. Είναι δε εκπληκτικό ότι στην Θεσσαλονίκη δεν εδρεύει σήμερα ούτε ένα μέσο μαζικής επικοινω νίας πανελλαδικής εμβέλειας, ενώ είναι γνωστό ότι διανύουμε την περίοδο του «δικτυακού καπιταλισμού» και τα mass media επικαθορίζουν το πολιτικό γίγνεσθαι. Η κατάσταση τούτη οδηγεί στην εκκόλαψη των πιο απίθανων πολιτισμικών γελοιοτήτων, αφού η δημόσια τηλεόραση νιώθει την αναγκαιότητα να βιντεοσκοπεί -  κάθε φορά -  ακόμη και την «βροχή της Αθήνας» («Βρέχει στην Αθήνα»! Μεγάλο ιστορικό γεγονός που πρέπει να διαφυλαχθεί στην εθνικής μας μνήμη!).Βέβαια, τα παραπάνω προβλήματα δεν αντιμετωπίζονται με την θεατρικοποίηση της πολιτικής (μαύρες σημαίες κ.λπ.), όπως ακατανόητα επιθυμεί η συντηρητική εξουσία του Δήμου της Θεσσαλονίκης (για να μη θυμηθούμε παλιότερα την παρανοϊκή «τρύπα» του Σ. Κούβελα). Αντίθετα, απαιτείται η ανάπτυξη των αυτόνομων κοινωνικών κινημάτων, που θα παλεύουν αδιάλειπτα για το όραμα της αποκέντρωσης.
Π οιο είναι το συμπέρασμα από όλα αυτά; Όταν υπάρχουν εσωτερικές αποικίες σύγκλιση με την Ευρώπη δεν μπορεί να γίνει. Ο Κ. Σημίτης μπορεί -  και πρέπει -  να συμβάλει στην υπέρβαση αυτής της κατάστασης (ιδίως μετά τα θετικά μέτρα που εξήγγειλε για τα ασθενέστερα κοινωνικά στρώματα). Η ίδια η Θεσσαλονίκη μπορεί με την ιστορία της να βοηθήσει. Όπως έλεγε χαρακτηριστικά ο Κ. Μοσκώφ: «Η αίσθηση του άλλου, ο έρωτας του πλησίον, εντοπίζεται με πείσμα στον άνθρωπο της Θεσσαλονίκης... όπου και να τον έχει τοποθετήσει η θέση του μέσα στο σύστημα».
Ο Γρηγόρης Καλφέλης είναι καθηγητής της Νο
μικής Σχολής του Α.Π. Θ.


